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ÒÒÒÒÒ   Dúfajme v Pána Boha, �e nám pomo�e.   ÏÏÏÏÏ
ÒÒÒÒÒ   Mnìl taký hlad, �e by zedl aj èerta s rohami.   ÏÏÏÏÏ

ÒÒÒÒÒ   Je-li to vúla bo�í, to� aj za metlièkú na lúce sa skováme.   ÏÏÏÏÏ
ÒÒÒÒÒ   Gdy� vzál èert kozu, nech vezme aj zvonec.   ÏÏÏÏÏ

Závody na
koleèkových bruslích

V sobotu 10. záøí 2005 se konal v Za�ové 2.
roèník závodù na koleèkových bruslích. Za

Nový Hrozenkov startovalo pìt závodníkù.
V�echny úèastníky pøivítal starosta �upy bratr
Pavel Krystyník a po krátké duchovní úvaze
bratra Antonína Glogara, odstartoval celý zá-
vod zaslou�ilý atlet � maratónec a rekordman
ÈR v jízdì 24 hodin na bruslích � Karel Ligotali
z jednoty Nový Jièín. Akce probìhla na silnici
pøed základní �kolou, s cílem u orlovny. Novo-

hrozenkov�tí bruslaøi se umístili velmi dobøe.
Ka�dý ve své kategorii získal nìkteré z prvních
tøí míst: Miriam �almánková, Adéla Krystyní-
ková a Ale� Janík � 1. místa.

Romana Kalinová a Luká� Janík
� 3. místa. Vítìzové obdr�eli diplo-
my a vìcné ceny.

Na�im závodníkùm blahopøejeme
a pøejeme hodnì dal�ích úspìchù,
nejen pøi sportování.

Svatováclavská réva
Kulturnì výchovná rada Orla

uskuteènila 17. záøí 2005 v Katolic-
kém domì v Lubinì 14. roèník
ústøední soutì�e v pøednesu køes-

�anské poezie a prózy �Svatováclavská réva�.
Soutì� zaèala písní �Vzhùru Orle slovanský� a
po milém uvítání pøednesl otec Petr Dujka du-
chovní slovo. V nìm mimo jiné uvedl: ��ka�-
dý èlovìk je jako pole. Ten, který si Bo�í slovo
nebere k srdci a dìlá ka�dou hloupost, která
ho napadne, podobá se poli neoranému, na
kterém roste samý plevel. Ten, kdo vpustí do

svého srdce Slovo Bo�í, nedìlá v�e co ho na-
padne, ale pøemý�lí, ne� nìco udìlá. Peèlivì
vytrhává ka�dý plevel, který v zahrádce jeho
srdce zaène ra�it. Slovo v dne�ní dobì ztratilo
svoji váhu. Lidé  hodnì namluví, ale málo jed-
nají podle slov, která øíkají. Není tì�ké se slo-
vo nauèit a øíkat ho, ale dr�et krok s tímto
slovem a �ít podle nìho.� Otec Petr vybídl sou-
tì�ící a posluchaèe, aby se nechali oslovit dob-
rým a hodnotným slovem, které v této soutì�i
k nám pøichází.

V�ech pìtatøicet úèastníkù soutì�e mìlo krás-
né texty, a� z prózy èi poezie a sedmièlenná
porota v èele s paní profesorkou Annou Staò-
kovou, básníkem Karlem Vyslou�ilem a Mgr.
Marií Plachtovou, to nemìla vùbec jednodu-
ché. Novohrozenkov�tí orli obdr�eli dvì první
místa a navíc je�tì zvlá�tní cenu za pøednes,
vyjadøující hluboce hodnoty køes�anství. Kro-
mì diplomù a pìkných knih pøivezli z Lubiny
cenu 1000,-Kè pro potøeby na�í jednoty. Po
spoleèném fotografování, besedì a po�ehnání
otce Petra byla soutì� ukonèena chorálem �Sva-
tý Václave�.

Jednota Orla

Prázdniny jsou v plném proudu a pr�í a pr�í.
Tajnì doufám, �e se na nás sluníèko usmìje a
ná� tábor bude mít �tìstí. Je 23. èervence a na
táboøi�ti je ru�no. Rodièe pøivá�ejí dìti. A ono
pro zmìnu zase pr�í. Tábor je ale k veèeru do-
stavìn a dìti mají støechu nad hlavou. Jediné,
co je�tì chybí, je vztyèit sto�ár. Ji� se v�ak stmí-
vá a jeliko� v turnusu jsou zde
samé holky, rozhodli jsem se,
�e sto�ár postavíme, a� nám
zítra pøijde chlapecká posila.

Druhý den odpoledne je
sto�ár s velkou námahou po-
staven. Je opravdu hodnì vy-
soký, vy��í, ne� jsme mívali v
uplynulých letech. Vlajku
jsme ji� nevztyèili a tak jsme
se tì�ili na ráno, a� se koneè-
nì poøádnì zahájí den. Ráno
tøetího dne je koneènì nástup u sto�áru. Vlaj-
ková èeta pøiná�í vlajku, navazuje ji a my zaèí-
náme zpívat skautskou hymnu�Jen�e vlajka
se vpùli zasekla a ne�la tam ani zpìt. Vyhlásili

Ka�dý z nás chce pro své dìti jen to nejlep�í.
Rodièe v na�í farnosti se o své dìti starají pod-
le svého nejlep�ího svìdomí, to se nedá pøe-
hlédnout.V�dy� jsou to na�e dìti, pokraèova-
telé rodu a budoucnost na�eho národa. Na�e
stáøí jednou bude taky v jejich rukou a my se
budeme øídit zákony, které ony kdysi schválí;
jsou na�í budoucností. Na�í
povinností je co nejlépe se o
nì postarat, jak po stránce
hmotné, tak i po té nehmot-
né. To se nemusí pøipomínat.

A pøesto je v na�í farnosti
dost dìtí a mláde�e, kteøí jsou
se svolením rodièù èasto vy-
stavováni �kodlivosti a na-
ka�livosti nevhodných tele-
vizních poøadù. Je to smut-
né, �e vìøící rodièe dovolí,
aby se jejich dìti dívaly na
poøady, které jsou pro nì na-
prosto nevhodné. Mají �kodlivý vliv � podob-
nì, jako otrávené houby. Kdy� dìti sbírají høi-
by, radíme a dohlí�íme na to, aby se do ko�íèku
mezi høiby jedlé nedostal nìkterý, který je ne-
jedlý nebo jedovatý. Dohlí�íme na to, aby nám
nebylo po houbách, kdy� je sníme, �patnì, ba
je�tì hùø. Ale jak dohlí�í rodièe na to, zda tele-
vizní poøad, video èi DVD, které dìti sledují,
neublí�í jejich my�lení, nebude mít �patný vliv

Základní kámen zamý�lené cyrilometoïejské kaple na Javorníkách
na jejich chování a budoucnost?

Televize NOVA vysílá poøad �Velký bratr� a
PRIMA � VyVolení�. Je�tì døíve, ne� vysílání
zaèalo, upozoròovali odborníci z øad psycho-
logù na �kodlivost tìchto takzvaných �zábav-
ných poøadù�. Ve farnosti jsme dìlali prùzkum
a s politováním jsme zjistili, �e znaèné procento

nejen mláde�e, ale i dìtí sledu-
je tyto poøady a rodièe na to
nic neøíkají, ba � je�tì jim to
dovolí.

To, co je naprosto nemorál-
ní, se zde pøedkládá jako nor-
mální a dìti se na to mohou
klidnì dívat!

Rodièe zapomínají na to, �e
pøíkladem se dìti nejvíce uèí a
to, co v televizi vidí, pova�ují
za správné, pokud jim to nikdo
nevysvìtlí.

Není celá zodpovìdnost
pouze na rodièích. Co na�e babièky a dìdeèko-
vé? I mezi nimi jsme dìlali prùzkum a odpovìï
znìla: �My se na to nedíváme. Nám je to jedno
�� Jen málo prarodièù si popovídá s vnouèa-
ty o tom, co teï v televizi bì�í, co vnouèata
sledují a jak to na nì pùsobí.

Kdyby babièka vysvìtlila a s láskou upo-
zornila ètrnáctiletou vnuèku, �e v tìchto poøa-
dech jsou ty a ty vìci �patné, �e to a to není

normální a �e je to HØÍCH, takhle se chovat,
jistì by to mìlo svùj význam. Je potøeba øíct
dìtem, �e to co na první pohled vypadá hezky,
nemusí být v�dy dobré.

Napøíklad: jedovaté høíbky také nejsou v�dy
o�klivé a lákají nás, abychom je utrhli. Tak i to,
co se v televizi vysílá, není v�dy správné a
mohlo by to èlovìku u�kodit, podobnì jako ty
jedovaté houby. A vý�e jmenované poøady jsou
na první pohled opravdu (zvlá�� pro mláde�)
lákavé. Proto rada rodièù a prarodièù je dùle�itá
a vysvìtlení, proè se na to dítì nebude dívat, je
nevyhnutelné a zodpovìdné!

Pøi na�em zkoumání jsme do�li i k potì�ující-
mu zji�tìním � uèitelé na na�í Z� i sám pan
øeditel se pøiklánìjí na stranu odborníkù a dìti
na �kodlivost tìchto poøadù upozoròují a vy-
zývají �áky, aby tyto poøady nesledovali, �e je
to odporné!

Rodièe, kteøí dovolují dìtem sledovat tyto
poøady, by se mìli nad sebou zamyslet. Copak
v tom nevidí �patný pøíklad, morální zvrhlost a
nesly�í hrubá a neslu�ná slova? To, co se zde
pøedkládá, v tom mohou jejich dìti kdysi po-
kraèovat, mohou to pova�ovat za normální a
správné a na vysvìtlování pak bude POZDÌ!
Chceme, aby na�e dìti v budoucnosti �ly ve
�lépìjích �VyVolených� a �Velkého Bratra?�
Tato cesta jistì nevede ke spáse!

-dp-

Základní kámen na Javorníkách odolává vli-
vùm poèasí u� sedmdesát let. Chceme ho ucho-
vat, nebo odstranit?

18. srpna 1935 byl polo�en základní kámen
pro cyrilometodìjskou kapli na høebeni Javor-
níkù. Nachází se na høebeni 500 m od Kohútky
na èervenì znaèené turistické stezce smìrem
na Makytu. Iniciátorem stavby byl P. Vladimír
Èermák, který byl kaplanem v Novém Hrozen-
kovì od roku 1932 do roku 1937, kdy byl z No-
vého Hrozenkova pøelo�en do Vlachovic.

Po polo�ení a vysvìcení základního kamene

v roce 1935 se konaly na svátek svatých Cyrila
a Metodìje k posvìcenému místu poutì pod
vedením P. Vladimíra Èermáka. Èlenové Omla-

diny pøi nich nosili v èele obraz svatých Cyrila
a Metodìje. V souèasné dobì je obraz v sou-
kromé sbírce. Toto místo na høebeni Javorníkù
bylo také èastým cílem nedìlních výletù mlá-
de�e. Po odchodu P. Vladimíra Èermáka ji� ke
stavbì cyrilometodìjské  kaple nedo�lo, ale je�tì
pøed druhou svìtovou válkou byl poblí� toho-
to místa (10m) postaven asi osmimetrový køí�
�elezné konstrukce s elektrickým osvìtlením,
který v roce 1945 ustupující maïarská armáda
zlikvidovala. Tento køí� byl vidìt z velké dálky
ze v�ech stran. Zùstaly zde jen betonové pat-

ky a ohnuté traverzy zarostlé travou. Na tom-
té� místì byl po válce 21. èervence 1946 po-
staven køí� døevìný. Za úèasti mnoha pout-
níkù ze Slovenska jej pøi slavnostní m�i svaté
posvìtil olomoucký svìtící biskup Dr. Stani-
slav Zela. Tento køí� nemìl dlouhé trvání. Byl
zasa�en bleskem a shoøel. Od té doby ji� k
obnovì køí�e nedo�lo. Urèitì by si to po té-
mìø �edesáti letech zaslou�il.

P. Vladimír Èermák se po vzniku protekto-
rátu zapojil do odboje v organizaci Obrana
národa. Po prozrazení byl roku 1941 zatèen a
7. øíjna 1942 ve vìku jedenaètyøiceti let umírá
vyèerpán hladem a trýznìním v koncentraè-

ním táboøe Dachau. Po tomto knìzi s mimoøád-
nì v�estranným nasazením zùstala v Novém
Hrozenkovì je�tì jedna hmotná památka. Za-

sadil se o výstavbu Lidového domu, který se
mìl stát základnou rozlièných kulturních akti-
vit. Budova mìla slou�it orelské jednotì k tìlo-
výchovným i vzdìlávacím úèelùm a jako záze-
mí pro ochotnické divadlo. Pøi svém odchodu z
Nového Hrozenkova zanechal po sobì tento
podnik bez dluhù. Bohu�el se kvùli jeho od-
chodu do Vlachovic a v dùsledku války a oku-
pace nemohl uskuteènit jeho dal�í velkorysý
zámìr � výstavba exercièního domu pro �ir�í
region.Také zanechal výraznou stopu v du�ích
a srdcích zdej�ích lidí. � Ètenáøe Zpravodaje
mù�e zajímat, �e P. Èermák na svém novém pù-
sobi�ti ve Vlachovicích zaèal vydávat farní
èasopis, co� bylo v oné dobì na venkovské
farnosti zcela mimoøádné.

Ingrid Petøeková s pøispìním pamìtníka
Vladimíra Jochce a Mojmíra Trávníèka

Pozor! Vyskytly se �jedovaté houby�!

Ze skautské kroniky - Trable se sto�árem
jsme tedy �státní smutek� a nechali vlajku na
pùl �erdi. Druhý den pøi�li zase kluci a sto�ár �el
poprvé dolù. Proè se vlajka zasekla? Jak ji� jsem
øekla, sto�ár byl vy��í ne� jiné roky a lanko,
které jsme mìli na starém sto�áru, bylo krátké a
tak je, nic netu�íce, navázali a vzniklé uzlíky se
zasekly v oèku z høebíkù. Proto�e lanko bylo

pøíli� tenké a hodnì se provì�ovalo, nahradili
jsem je silonovým �pagátem. Mìli jsme strach,
�e se brzy prodøe a proto jsme dali do oèka z
høebíkù krou�ek. Sto�ár byl slavnostnì vzty-

èen. Udìlal se speciální nástup a vlajka byla
slavnostnì vztyèena. Den pokraèoval svým
programem a� k veèernímu nástupu. Vlajková
èeta nastupuje ke sta�ení vlajky, jen�e si po-
pletli �pagáty a potáhli za ten co vlajku vytahu-
je a tak ji zasekli do koncového krou�ku. Rùz-
nými zpùsoby jsem se ji sna�ili dostat ven, ale

v�echny pokusy byly marné. A tak
dal�í den �el sto�ár opìt dolù. Blí�il
se pomalu konec tábora a sto�ár
byl stále na zemi. �palkovi kluci,
kteøí v�dy po práci odpoledne pøi-
jeli na táboøi�tì a kteøí poka�dé sto-
�ár shazovali a stavìli, donesli ko-
neènì poøádné lanko, vymysleli
uchycení a sto�ár vztyèili. Vlajko-
vá èeta pøiná�í vlajku pøivazují ji k
lanku a�vlajka stoupá vzhùru, kra-
jem se nese melodie junácké hym-

ny a vlajka se vesele tøepotá ve vìtru. Sto�ár
jsme v�ak je�tì jednou shazovali. Ale nebojte
se - bylo to a� na konci tábora.

Nama�

základní kámen dne 21. øíjna 2005

obraz svatých Cyrila a Metodìje

stavba sto�áru �poprvé�
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� Jsem rád �e jsem tady. Bùh mì naplòuje
svým pokojem a �tìstím navzdory v�em tì�-
kostem se kterými se zde dennì setkávám�, tak
konèí svùj dopis o první misijní zku�enosti Pá-
ter Ondrej Pe�ta SVD. Od února 2004 pùsobí
nyní ji� 30-ti letý misionáø pocházející ze Slo-
venské Vsi v bolivijské farnosti v mìstì El Alto,
která je nejvý�e polo�enou veristickou farností
na svìtì.

Kostel Panny Marie Andìlské
Po ukonèení ètyømìsíèního jazykového kur-

zu v Cochabambe mì pøedstavení poslali na
jednu z na�ich farností v oblasti Altiplano-ob-
rovská náhorní plo�ina v nadmoøské vý�ce asi
4.000 metrù, obklopená nádhernì zasnì�enými
vrcholky And. Nachází se zde i známé jezero
Titicaca, které je na hranici s Peru. El Alto, kde

pùsobím, bylo kdysi souèástí La Paz, ale za
poslední období se velice rozrostlo, a tak je
dnes samostatným mìstem s asi 700-tisíci oby-
vateli. Na�e farnost Santa Maria má okolo 70-
tisíc obyvatel, pøevá�nì Aymarù, kteøí sem pøi-
�li za prací z celého Altiplana. Vìt�inou jsou
chudobní a mimo jednoduchého domeèku ze
su�ených cihel toho nemají mnoho. Na�e ètvrt
je star�í a více rozvinutá, ka�dý ètvrtek a ka�-
dou nedìli se zde konají trhy. Lidé jsou na-
vzdory své chudobì velmi dobøí a srdeèní.

Pastorace
Na na�em dvoøe je v�dy velmi mnoho dìtí,

proto�e spolubratr Andres je vedoucí pomoci
pro dìti ulice (CINCA). Ka�dý den jim zaji��uje
jídlo a program na volnou chvíli. Pro men�í dìti
je zde �kolka, kde je mohou rodièe nechat, kdy�
jsou v práci. Pro opu�tìné dìti jsme otevøeli 3
domy pro 10-15 dìtí, o které se starají pìstoun-
ky. Kromì projektu CINCA provozujeme �kolu
pro 2.000 �ákù a zdravotní støedisko Centro
Materno Infantil.

Katechezi, pøípravu na man�elství èi køty,
animaci skupinek � to v�e mají na starosti kate-
cheti a animátoøi. Kromì toho máme spoleèen-
ství, která se setkávají a pùsobí v oblastech
bydli�tì. Jednou z dùle�itých misijních aktivit
verbistù v Bolívii je péèe o dìti z ulice.

Mezi Aymary
Bìhem týdne nepøichází na m�i sv. mnoho

lidí, pouze øeholní sestry a pár vytrvalcù. Vý-
jimkou jsou m�e za zemøelé, které jsou pro Ay-
mary velice dùle�ité. Patøí to k jejich kultuøe,
která v�dy projevovala velkou úctu k posmrt-
nému �ivotu, jednak je to nìkdy projev stra-
chu. Bìhem m�e sv. za zemøelé pøíbuzní pøine-
sou pøed oltáø kvìtiny, obrazy se jmény zemøe-
lých, �aty, rùzné pøedmìty nebo fotografie, kte-
ré zemøelé, podle nich, pøímo zpøítomòují, pro-

to�e vìøí �e v nich zùstává nìco z osoby zemøe-
lého. Potom èekají, �e se knìz bude modlit a v�e
pokropí svìcenou vodou. Dni ubíhají rychle,
slunce zde zapadá kolem sedmé-pùl osmé. Kdy�
mi pøi mých pastoraèních povinnostech zùsta-
ne trochu èasu  piluji si �panìl�tinu a uèím se
hrát na charango (loutna) nebo quena (flauta).

S dùvìrou v Bo�í pomoc myslím na v�ech-
ny doma ve svých modlitbách.

Ondrej Pe�ta SVD

ÒÒÒÒÒ   Gde Búh hospodaøí, tam sa dobøe daøí.   ÏÏÏÏÏ
ÒÒÒÒÒ   Od dìcek odmìnu ne�ádaj, ber gde ber, enem dávaj.   ÏÏÏÏÏ

ÒÒÒÒÒ   Panebo�e chvála tvá, �e zme v�eci zdraví.   ÏÏÏÏÏ
ÒÒÒÒÒ   Èím chudobnìj�í ludé, tým vjecéj mívali dìtí.   ÏÏÏÏÏ

Adventní vìnec
Na poèátku bylo kolo...

aneb historie adventního vìnce.
Zvyk pou�ívání adventního vìnce je starý

pøibli�nì 150 let. První adventní vìnec mìl po-
dobu døevìného kola od vozu. Jeho dìjiny nás
vedou do nejni��ích sociálních vrstev obyva-
tel Hamburku minulého století, pøesnìji do -
Záchranného ústavu pro opu�tìné dìti. Byla
to slámou pokrytá ratejna, chatrè na zapadlém
okraji mìsta. Zde pracoval tehdy Johann Hein-
rich Wichern, mladý pedagog a pozdìji zakla-
datel �Vnitøní misie�, který v Göttingenu a v
Berlínì studoval teologii.

V roce 1839 poprvé povìsil tento knìz pøed
Vánocemi od stropu døevìný kruh se svícemi.
Celkem po obvodu kruhu bylo 23 svící, 4 velké
- bílé a 19 malých - èervených, na ka�dý den do
�tìdrého dne. Dennì bìhem krátké pobo�nos-
ti, nejprve v polední pøestávce a pozdìji za sví-
tání, byla zapálena jedna svíce. V roce 1851
byla poprvé vyzdobena celá jídelna tohoto útul-
ku jedlovými vìtvièkami, stejnì tak byl zdoben
i vìnec. Tento pøedvánoèní zvyk se �íøil velmi

rychle. Poprvé mìli adventní vìnec v kostele v
Cáchách, mìl v�ak pouze ètyøi svíce.

Pozdìji se adventní vìnec objevil v protes-
tantském prostøedí na severu zemì, potom v
sousedních zemích. V na�em století se objevu-
je tento zvyk v ji�ní - katolické èásti Nìmecka.

Pomocí emigrantù se dostal adventní vìnec a�
do Severní a Ji�ní Ameriky.

Kruhová podoba vìnce symbolizuje usta-
viènou cestu slunce a zároveò i vìènost. Krát-
ké dny v prosinci pøed �drsnými� nocemi jsou
nejtmavìj�ími v roce. Je to èas bludièek, skøítkù
a bílých paní, jejich� náv�tìva, jak se vìøilo,

zaruèila velkou úrodu pro pøí�tí rok. Vìnce, kte-
ré byly v oknech obydlí a dvorcù, mìli ukázat
na cestu tìmto bytostem. A od tìchto svìtel a�
k adventnímu vìnci, který ohla�uje blízké naro-
zení Krista, je u� jen krátká cesta. Adventní vì-
nec, jak se domníváme, je nejspí� opakování
jednoho starého zimního zvyku. Tento zvyk se
vrací tak, jako mnoho jiných, zpìt ke kouzlu
kruhu a stojí jako symbol pro pøírodní sílu. Ze-
lené vìtve byly v pøedkøes�anské dobì pøiná-
�eny do domù. Vonící vìtve jedlí, jak se vìøilo,
slou�ily pøátelským lesním duchùm jako úto-
èi�tì a vìnce ze slámy mìly pøiná�et po�ehná-
ní, odrá�et zlé duchy. Proto se také obvazovaly
zlatými stuhami, znamením slunce.

Tradièní barva adventního vìnce je v�ak
èervená a zelená. Èervená upomíná na krev Kris-
tovu prolitou za spásu svìta, obì barvy pak
symbolizují �ivot. Jako ozdoba se pou�ívají také
jablíèka, od èasu ráje jsou plody �ivota - kulaté
jako vìnec sám a dobré jako Bo�í pøízeò.

Pøejato a upraveno podle
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�kolu, práci� No a maminka, ta stále èekala, co
bude. Kdy� jsem mìl 26, ptala se, kdy bude
nìjaká ta svatba a vnouèata� V�dy jsem jí
odpovìdìl, �e do tøicítky se rozhodnu a dám jí
vìdìt. Tehdy jsem pøi�el z práce domù, to u�
jsem byl rozhodnutý. V�e, co jsem mìl na srdci,
jsem jí povykládal. Maminka se zeptala, jestli to
vydr�ím, jestli to zvládnu, �e je to velice tì�ké
povolání. No, tak jsem jí odpovìdìl, �e to zku-
sím, je-li to Bo�í vùle, tak to urèitì zvládnu.

Mìl jste nìjaký zvlá�tní dùvod, kdy� jste si
vybral za své misijní urèení Bolívii?

Misijní urèení se pí�ou pøed vìènými sliby.
Dlouho a pravidelnì jsem se za to modlil. Ptal
jsem se misionáøù, kteøí pøi�li z misií, jaké to tam
je, jaká je jejich práce v té které zemi, jací jsou
tam lidé. Dával jsem dohromady v�echny in-
formace, které mi byly dostupné. Modlil jsem
se k Bohu a ptal se ho, kde mne chce mít. Po
zku�enostech rùzných misionáøù jsem se roz-
hodl vybrat si zemi, kde u� pracuje nìjaký Slo-
vák. Prohlédl jsem si katalog a vybral podle
toho zemì. V�dy mne to velice táhlo do Afriky,
nevím proè. Afrièané jsou velice temperament-
ní a já jsem takový ten protipól. Pøedstavený i
já jsem si kladl otázku: �Co tam chci dìlat?� A
jeliko� jsem na civilce pracoval s nemocnými,
tak mne to tak automaticky táhlo k nemocným,
k tìm nejchudobnìj�ím. Nakonec jsem na prv-
ní místo napsal Madagaskar, pak Keòu, a pøe-
mý�lel jsem, co napí�i jako tøetí. Tak zkusím nìco
z Latinské Ameriky, a Bolívie je asi nejchudob-
nìj�í zemí, jsou tam dva Slováci a tøetí se vrátil,
s tím jsem se setkal. Na V� jsem stu-
doval �panìl�tinu a øíkal jsem si, kdo-
ví, jestli tu �panìl�tinu nebudu v �i-
votì jednou potøebovat? No, a dostal
jsem Bolívii.
Jak jste pro�il první mìsíce po vy-
svìcení, mìl jste nìjaký hluboký du-
chovní zá�itek?

Vysvìcený jsem byl v sobotu 18.
èervna, tak to probìhlo kolem nás, to
jsem si ani neuvìdomil. A pak pøi�la
nedìle a mìli jsem m�i v na�em misij-

ním domì, já a Pa¾o Hudák, se kterým jsem byl
vysvìcen. Pa¾o byl hlavní a já jsem mìl kázání.
To u� bylo jiné, takové zvlá�tní, nìco úplnì
jiného. V pondìlí byla dal�í primièní m�e v pas-
toraèním centru, pak byly dal�í m�e. Byl to
opravdu zvlá�tní pocit, po tolika letech pøípra-
vy se dostavilo ovoce, byl jsem knìz.
U� jste nestál vzadu za sloupem, �e?

(smích) Ne, byl jsem ten vpøedu, ten, který to
tam v�echno organizuje. Musel jsem se stále v

duchu ptát: �Pane Bo�e, tak toto jsi po
mnì opravdu chtìl?� Bylo to nìco,
èemu jsem se podvìdomì dlouhé roky
vzpíral. Je�tì teï, kdy� mám kázat, mám
trému, kdy� musím vystoupit pøed lid-
mi a nìco jim øíct. Otec provinciál je�tì
pøed vysvìcením za mnou pøi�el a øekl
mi, �e u� ví, kam pùjdu pøed cestou do
Bolívie. �Ano, no tak kam?� Byl jsem
takový otevøený tomu, co øekne, a on
øekl, �e na Moravu. Z celé du�e ze mne
vyletìlo: �Bohu díky�, taková radost.

Kdy� ode�el, zaèalo mi vrtat hlavou: pùjde� na
Moravu, v�dy� se uèí� �panìlsky - a teï je�tì
èesky. Bo�e, ty ze mì chce� mít jazykovìdce.
Mnì �ly jazyky v�dy tì�ko a teï toto. Bo�í
cesty jsou nevyzpytatelné. Kdy� jsem pøi�el k
vám, byl první pátek 1. èervence, pan faráø ne-
byl doma, byl tu akorát Janko Moj� a mìl jsem
slou�it m�i v èe�tinì a navíc jsem byl novok-
nìz. Teï jsem si øekl: �Pane Bo�e, chce� mì tu
opravdu mít!� a s takovou dìtskou dùvìrou
jsem otevøel kní�ku. První dva tøi týdny jsem
cítil, �e Bùh mì sem pøivedl, �e opravdu stojí za
mnou. Velmi jsem to pro�íval, bylo to velice
pìkné. Mìl jsem velkou trému a najednou se
stalo, �e jsem pøi�el a zaèal vykládat vìci, co
jsem nemìl napsané na papíru, to se mnì v
Bratislavì nestalo, bylo to ú�asné, nìco tako-
vého, na co se nedá zapomenout. Pøi kázání
nìkdy sám èekám, kde to skonèí, je to velice
zajímavé, takové dobrodru�ství s Duchem sva-
tým.
Jak se vám tady líbí, co zdej�í lidé?

Musím øíct, �e jsem byl velice pøekvapený;

nemìl jsem veliké oèekávání. Neèekal jsem, �e
mì bude vítat kostel plný lidí. �el jsem sem s
my�lenkou, �e jdu do Èech, ne na Moravu! Má
star�í sestra je vdaná v severních Èechách. Si-
tuaci znám z jejího vyprávìní a mo�ná i pod
vlivem toho jsem mìl úplnì jinou pøedstavu.
Byl jsem velice mile pøekvapen, kolik lidí je v
kostele, pøes v�ední den 20, 30 i 50 a v nedìli
jsem byl úplnì v �oku, kdy� byl plný kostel.

Byl jsem pøekvapený velkou srdeèností a
tolerancí. Pøece jen sloven�tina je cizí jazyk a
lidé mi to nijak nevyèítali, má� èas, nikam nepo-
spíchej, my ti rozumíme. Mám i proto takovou
odvahu a chu� zkou�et èe�tinu. Cítím se tu
opravdu jako doma. Je zde krásnì, krásná pøí-
roda, turistické trasy i cyklotrasy.

A nevymìnil byste N. Hrozenkov za Bolívii?
Kdybych vìdìl, �e to Bùh chce, tak bych

neváhal. Jsem v�ak pøesvìdèený, �e Bo�í vùle
je, abych �el do Bolívie. Moravu beru jako dob-
rou pøípravu na to, co bude dál. Èlovìk pookøe-
je, zvykne si na to stát vpøedu, pøibere nìjaké to
kilo. Emocionálnì se nabije srdeèností druhých
lidí, asi to tak má být.

Na závìr bych je�tì pøipojil krátký pøíbìh ze
�ivota velikého misionáøe Davida Livingstona.
Pøi louèení pøed cestou na jeho první misii do
Afriky se ho jeho pøátelé ptali, jestli nemá strach.
On vzal do rukou Bibli a otevøel ji na Matou�o-
vì evangeliu. A zaèal èíst: ��A hle, já jsem s
vámi po v�ecky dny a� do skonání tohoto
vìku.� (Mt 28, 21b). Tak tohle je slovo gen-
tlemana! Nevidím dùvod k obavám a panice.

Mojí touhou je pomoci alespoò jednomu
èlovìku, kdy� se mi to podaøí naplnit, bude mít
mé povolání smysl. Pokud tìch lidí bude víc,
budu ��astný. Prosím - nezapomeòte na mne
ve svých modlitbách, a� budu v daleké cizinì!

Za rozhovor dìkuje
Ingrid Petøeková

pøi høe se skauty

skautská m�e

zájezd do Turzovky

jezero Titicaca rodina


